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نماینده تهران:
برخی اظهارات درباره حجاب شائبه 

انتخاباتی دارد
مجتبی توانگــر نماینده مردم تهران در مجلس شــورای 
اسلامی با انتشار نامه ای خطاب به حجت الاسلام صدیقی 
رئیس ســتاد امر به معروف و نهی از منکر نسبت به اظهار 
اخیر وی پیرامون جلوگیری مجلس از طرح عفاف و حجاب 
واکنش نشــان داد.توانگر در نامه خود نوشــته: در روزهای 
گذشته اظهاراتی منتسب به حضرتعالی در رسانه ها منتشر 
شد مبنی بر این که »مجلس، جلوی طرح عفاف و حجاب 
را گرفته اســت. شــما مردم باید وکلای خود در مجلس را 
بازخواســت کنید«. درباره این ادعای خــلاف واقع نکاتی 
وجود دارد که منطقا شما به دلیل جایگاهی که دارید باید 
از آن مطلع باشــید. او در ادامه نوشته: انتظار این است که 
حضرتعالی در جریان باشید که مسئله عفاف و حجاب پیش 
از سال جدید درجلسات متعدد در نهادهای بالادستی مورد 
بحث و بررسی و تصمیم گیری قرار گرفته و از سوی مجلس 
شــورای اسلامی به صورت صریح اعلام آمادگی شده است 
که اگر چنانچه متولیان امر یعنی دولت، قوه قضائیه یا فراجا 
معتقدند در این زمینه کمبود قانون وجود دارد، اعلام کنند 
تــا مجلس آن را در کوتاه ترین زمان ممکن تصویب کند. و 
باز انتظار از حضرتعالی این اســت که اطلاع داشته باشید 
که نهادهای متولی این حوزه تاکید دارند که کمبود قانون 
وجود ندارد و نیاز به قانون جدید هم نیست بلکه باید قوانین 
موجود به شکل درست اجرا شود.نماینده تهران افزوده: حتما 
حضرتعالــی نیز بر این نکته مهر تایید می زنید که هرگونه 
اقدام به صورت بخشی و خارج از جمع بندی های انجام شده 
امکان بروز اشتباه و رفتارهای خارج از ضابطه را بیشتر کند و 
همین موضوع ممکن است مجدد سبب سوءاستفاده دشمن 
و بروز مســائل امنیتی و هزینه سازی برای کشور شود. لذا 
انتظار بدیهی و طبیعی از حضرتعالی و مجموعه ستاد احیای 
امــر به معروف و نهی از منکر این اســت که به جای بیان 
اظهارات تکمیل کننده پازل صهیونیسم و ارتجاع بین الملل 
و حرکت بر خلاف تصمیم گیری های کلان کشور، به دنبال 
بررسی شیوه های جدید برای اجرای قوانین موجود در زمینه 
عفاف و حجاب باشید که بالاتر اشاره شد دستگاه های متولی 
معتقدند، کمبود قانون درباره آن وجود ندارد.او در ادامه گفته: 
متاسفانه برخی اظهارات درباره عفاف و حجاب در روزهای 
اخیر به نحوی است که شائبه سیاسی و انتخاباتی بودن آن 
را پررنگ تر کرده است. سوال این است که وقتی دستگاه های 
متولی عفاف و حجاب از کمبود قانون در این زمینه سخن 
نگفته و لایحه ای هم در این زمینه به مجلس تقدیم نشده، 
چه انگیزه ای جز سیاســی کاری و تخریب عقلای مجلس 
یازدهم باعث می شود که مجلس شورای اسلامی، مانع طرح 
عفاف و حجاب معرفی شود؟ به جز حضرتعالی، جناب آقای 
آقاطهرانی نیز اخیرا مدعی شده اند که رئیس مجلس جلوی 
طرح این کمیســیون را درباره عفاف حجاب گرفته است! 
عجب! گویی آقایان از سیاره دیگری آمده اند و درجریان امور 
کشور و سیاستگذاری و تصمیم های نهادی بالادستی و عدم 
نیاز به قانون جدید در این زمینه نیستند. لااقل جناب آقای 
آقاطهرانی که در مجالس هشتم، نهم و یازدهم در کسوت 
قانون گذار حاضر بود و هستند و در مجالس نهم و یازدهم 
رئیس کمیسیون فرهنگی مجلس بوده و هستند، حتی اگر 
قانونی نیاز باشد نباید مطالبه گر باشند بلکه باید پاسخ بدهند 
که در این ۱۲ سال نمایندگی و ۷ سال ریاست کمیسیون 
فرهنگی برای عفاف و حجاب چه کرده اند؟ آیا این که درسال 
انتخابات مجلس قــرار داریم در بیان چنین مواضعی موثر 
است یا نه؟ چرا ایشان به یکباره در سال پایانی مجلس زبان 
به بیان لزوم قانون گذاری در این زمینه گشوده اند؟ در سال 
های گذشته که ایشان نماینده و رئیس کمیسیون فرهنگی 
بوده اند، مســئله عفاف و حجاب در کشور گل و بلبل بوده 
و ناگهان احســاس نیاز به قانون در آن شدت گرفته است؟ 
انتظار از حضرتعالی به عنوان رئیس ســتاد امر به معروف و 
نهی از منکر این اســت که جلوی سیاسی یا امنیتی شدن 
مقوله عفاف و حجاب را بگیرید و اجازه ندهید برخی برای 

لیست های انتخاباتی خود از عفاف و حجاب هزینه کنند. «

پیشنهاد یک نماینده برای تغییر تعطیلات
نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی گفت: برای 
کاستن از هزینه افزایش تعطیلات رسمی کشور باید تعطیلات 
را حتی المقدور برحسب مبادلات بین المللی یکسان سازی 
کنیم. اجمالا به نظر می رسد تعطیلات کشورهای مسلمان 
مبنی بر تعطیلی جمعه و شــنبه درســت تر باشد.محسن  
پیرهادی در گفت وگو با ایســنا، با اشــاره به لایحه دولت 
پیرامون تعطیلات پنجشنبه ها، بیان کرد: در لایحه دولت 
دو نکته حائز اهمیت است؛ نکته اول برنامه تعطیلی سراسری 
پنج شنبه و نکته دوم کاهش ۹۰ دقیقه ای ساعت کار هفتگی 
است. متأسفانه دولت در تدوین و تصویب این لایحه استاندارد 
دوگانه ای برای کارکنان دولت و بخش خصوصی قائل شده 
است، مقصود دولت در این لایحه باید کاهش ساعات کاری 
هفتگی کارکنان بخش دولتی و خصوصی به صورت توأمان 
باشد اما در مورد تعطیلی پنج شنبه ها فقط بر روی کارمندان 
دولت متمرکز شــده اســت و گویا برنامــه ای برای بخش 
خصوصی ندارد.وی ادامه داد: تعجیل در سیاســتگذاری ها 
بیشــتر از اینکه منجر به توسعه عدالت و رفع نواقص شود، 
به ابهام و سردرگمی و آسیب به جامعه می انجامد. ساماندهی 
تعطیلات همگانی و رسمی کشور نیازمند توجه به وضعیت 
همه نیروهای کار اعم از دولتی و غیردولتی و یکسان سازی و 
تطابق با عرصه بین المللی است. دولت نمی تواند خود را فقط 
مسئول بخش دولتی بداند و از شرایط بخش خصوصی چشم 
پوشی کند.   این عضو کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها 
در مجلس، تصریح کرد: رفع تبعیض از همه نیروهای شاغل 
در تعطیلات همگانی، گامی مهم و ضروری اســت که باید 
شــامل حال همه کارکنان اعم از دولتی و بخش خصوصی 
شود. توجه به طیف کمتر از ۲۰ درصدی کارمندان دولت نه 
تنها منجر به توسعه گردشگری مد نظر دولت نمی شود بلکه 
هدف بهره روی مســتتر در دل لایحه را نیز طبقاتی خواهد 
کرد. اگر فقط برای بدســت آوردن یک هدف فرعی کلیت 
اقتصاد آسیب ببیند گویی انگار خواستیم ابرو را درست کنیم 

اما چشم را هم کور کردیم.  

خبر

دستور اژه ای درباره احکام 
ممنوع الخروجی و ممنوع المعاملگی 

رئیس قوه قضاییه گفت: مسئله اولویت دار کشور »معیشت 
مردم« اســت؛ مســئولان بخش های مختلف قضایی در 
راستای تحقق شعار ســال، هر آنچه می توانند و منطبق 
با همه ظرفیت هــای قانونی، به بخش های اجرایی کمک 
کنند و وظایف و مسئولیت های مستقیم خود را نیز در این 
راستا با نهایت جهد و اهتمام، انجام دهند. حجت الاسلام 
محسنی اژه ای، دیروز دوشنبه )۱۴ فروردین( در نشست 
شــورای عالی قوه قضاییه، بیان داشت: در مقابله با جنگ 
ترکیبی دشمن و فتنه ای که شیطان صفتان ایجاد می کنند 
تــا اختلافات طبیعی و معمولی را تبدیل به تنازع کنند و 
فضای کشــور را ملتهب سازند، باید »جامع نگری« داشت 
و مســائل فرهنگی، روانی و امنیتی را توأمان مورد مداقه 
و لحاظ قرار داد. حجت الاسلام محســنی اژه ای در ادامه 
جلســه دیروز، ضمن اشــاره به برخی مسائل فرهنگی و 
ناهنجاری های اجتماعی که سبب آزرده خاطر شدن مردم 
متدینّ ایران اسلامی می شود، به تشریح مصوبات متعدد 
و مأموریت هایی پرداخت که شورای عالی انقلاب فرهنگی 
طی ســال های اخیر برای حدود ۳۰ دستگاه از جمله ۱۰ 
وزارتخانه، قوه قضاییه، صداوسیما، بسیج، نیرو های نظامی و 
انتظامی، حوزه های علمیه، ستاد امربه معروف و بخش های 
دیگر، وظایف و تکالیفی را تعریف کرده است و مع الاسف در 
عمل به این مصوبات و مأموریت ها، کم کاری هایی مشاهده 
می شود که باید برای جبران آنها، تلاش مضاعف از ناحیه 
دستگاه های مسئول صورت گیرد.رئیس قوه قضاییه بیان 
داشت: بسیاری از موارد ناظر بر ناهنجاری های اجتماعی، 
باید در دادگاه مطرح و رســیدگی شوند، اما دادسرا ها نیز 
نسبت به برخی از این امور، وظایف و تکالیفی برعهده دارند؛ 
بر همین اساس، بخشنامه ای صادر خواهیم کرد تا مراجع 
قضایی ذیربط روشــن تر و واضح تر به تکالیف خود در امر 
رسیدگی به پرونده های ناظر بر ناهنجاری های اجتماعی 
اشراف و وقوف داشته باشند.حجت الاسلام محسنی اژه ای 
با اشاره به اهتمام قوه قضاییه در راستای تدوین لایحه ای 
در خصوص مقولات ناظر بر ناهنجاری های اجتماعی گفت: 
کمیسیون فرهنگی مجلس بر اساس مسئولیت قانونی خود 
وفق آیین نامه داخلی قوه مقننه، مبادرت به تدوین طرحی 
در خصوص مقولات ناظر بر ناهنجاری های اجتماعی کرده 
اســت؛ دستگاه قضایی نیز برای تدوین لایحه یا کمک به 
قوام طرح مجلس در این خصوص آمادگی دارد و در همین 
جا به معاونت حقوقی قوه قضاییه دستور می دهم چنانچه 
طرح مزبور مجلس از دستور خارج شد و یا مشخص شد 
به زودی قابل بررســی و تصویب نیست، در تدوین و طی 
مراحل قانونی ارســال لایحه قوه قضاییه در این خصوص، 
تســریع به عمــل آورد.رئیس قوه قضاییــه تصریح کرد: 
مسئولان قضایی ذیربط در مواردی نیز که طبق مقررات 
و بررسی همه جوانب امر، اقدام به صدور دستور بازداشت 
متهم می کنند، نســبت به رعایت حقوق او اهتمام داشته 
باشند و بدانند که چنانچه حق او نادیده گرفته شود، این امر 
حق الناس محسوب می شود.رئیس دستگاه قضا همچنین 
خطاب به مســئولان قضایی ذیربط بار دیگر تاکید کرد: 
در جریان رســیدگی به پرونده ها، در مواردی که ضروری 
نیست، برای افراد محدودیت هایی نظیر ممنوع الخروجی و 
ممنوع المعاملگی را درنظرنگیرند و چنانچه با بررسی همه 
جوانب امر و ضروریات موجود، این محدودیت ها را اعمال 
کردنــد، موضوع را به اطلاع افراد برســانند و پس از رفع 

ضرورت، نسبت به رفع این محدودیت ها نیز اقدام کنند.

نماینده چابهار:
قرار دادن مردم در برابر یکدیگر 
چالش های زیادی به وجود می آورد

معین الدین سعیدی در گفت وگو با ایلنا، درباره رفتار یک 
آمر به معروف با دو زن در شهر طرقبه گفت: در این که 
حجاب از احکام الهی است تردیدی وجود ندارد اما این 
روش برخوردها چه سنخیتی با آموزه های دینی اسلام 
دارد؟ چه سنخیتی با رویه  پیامبر اسلام که پیامبر رحمت 
است، دارد؟ چه سنخیتی با گفتمان رهبر انقلاب دارد؟ 
چه سنخیتی با دغدغه هایی که حاج قاسم سلیمانی نسبت 
به فرزندان این میهن که می گفتند دختران کم حجاب 
هم فرزندان ما هستند، دارد؟این نماینده مجلس شورای 
اسلامی ادامه داد: آیا مفسده ای که با دیدن این صحنه ها 
و رفتارها دیده می شــود خیلی بزرگ تر و بیشتر از اصل 
بی حجابی و بدحجابی نیست؟ من در عجبم رگ غیرت 
ما مســئولین در این مواقع متورم نمی شود؟ چرا وقتی 
چنین برخوردهای زشتی را که با اصل آموزه های اسلام 
در تضاد است می بینیم باز هم ساکت می شویم؟ چرا به 
جای این که نهادهای فرهنگی و بسیاری از تریبون های 
مذهبــی که این همه هزینه دارند بیایند پاســخ دهند 
که پاســخگویی هم ندارند، ما آمده ایم مردم را در برابر 
مردم قرار داده ایم؟ این رویکرد مطمئناً چالش های بسیار 
زیادی را ایجــاد می کند.وی تاکید کرد: به جد معتقدم 
هرجا که حساسیت مسئولین نسبت به موی دختران از 
پدیده های ارتشاء، اختلاس، زباله گردی، بی عدالتی و ربا 
که در بانک های ما بیداد می کند بیشتر می شود، حتما 
و حتما ما از آموزه های واقعی دین اسلام، امامین انقلاب 
و گفتمان عدالت فاصله گرفته ایم. من خوشحالم از اینکه 
دســتگاه قضایی ورود خوبی داشته و این فرد دستگیره 
شده است اما مهم این است تریبون هایی که دارند حجاب 
را مترادف با عفاف می دانندو به افراد بی حجاب انگ های 
مختلف می چسبانند، بدانند قطعاً چنین مسائلی تکرار 
می شــود.نماینده مردم چابهار با بیــان این که بانوان ما 
خیلی بهتر می دانند ما در یک کشور اسلامی قرار داریم 
و احکام اســلامی جاری و ساری است، اظهار داشت: اما 
اولویت های ما مخصوصاً مسئولین قطعاً باید حوزه های 
معیشتی مردم باشــد. هنگامی که سفره های مردم روز 
به روز کوچک می شود قطعا اولویت های بسیار مهم تری 
داریم که متاســفانه عملاً  شاهدیم فضا و گفتمان ها را 
به سمتی می برند که حجاب را عملاً مسئله اول کشور 
کرده اند، در صورتی که بانوی ایرانی خودش بهتر می داند 

چگونه پوشش داشته باشد.

خبر

همدلی|   اظهارات منتشــر شده از سردار 
ســلامی فرمانده ســپاه این گونه در رسانه 
ها منتشــر که گویا سرنوشــت حاج احمد 
مشخص شده اســت. سردار سلامی از لفظ 
شهید با پســوند جاویدالاثر استفاده کرده 
بود همین هم باعث شــد که بسیاری این 
برداشت را داشته باشند که احتمالا فرمانده 
ســپاه بر اســاس یک نتیجه گیری قطعی 

چنین لفظی را به کار برده است. 
در پی دیدار نوروزی سردار سرلشکر حسین 
ســلامی فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب 
اسلامی با خانواده های معظم شهیدان سعید 
و محمد طوقانی و مهدی ذاکرحسینی و نیز 
»جاویدالاثر حاج احمد متوسلیان« و برخی 
اظهار نظرها پیرامون ســخنان وی در این 
دیدار؛ سردار ســرتیپ دوم پاسدار رمضان 
شریف سخنگو و مسئول روابط عمومی کل 
سپاه بیان کرد: از سخنان فرمانده کل سپاه 
در تجلیل و تمجید از شخصیت جاویدالاثر 
حاج احمد متوســلیان و نقش پیشتازانه او 
در گشــودن راه فتح قدس و مسیر آزادی 
قدس شریف و رهایی مردم مظلوم فلسطین 
از یوغ سلطه و ستم اشغالگران صهیونیست 
و حامیــان آن ها که در دیــدار با خانواده 
معظم ایشان انجام پذیرفته است؛ برداشت 
ناصواب شــده و برخی اشخاص و رسانه ها 
تلقی شــهادت قطعی حاج احمد متوسلیان 

را داشته اند.
وی افزود: برای تنویــر افکار عمومی اعلام 
می شــود در وضعیت جاویدالاثر حاج احمد 
متوسلیان و سرنوشت قطعی ایشان تاکنون 
تغییری حاصل نشــده است و پرونده وی و 
همراهانش کاظم اخوان ، تقی رستگار مقدم 
و ســید محسن موسوی  که در ۱۴ تیر ماه 
سال ۱۳۶۱ در منطقه »باره« لبنان توسط 
نیروهــای فالانژ ربوده شــده اند، همچنان 
مفتوح و توســط مراجع سیاسی و حقوقی 

کشور در حال پی گیری است .
ســردار شــریف با اظهار امیدواری نسبت 
به روشن شــدن هر چه سریع تر سرنوشت 
جاویدالاثــر حاج احمد متوســلیان و دیگر 
عزیــزان همــراه وی تصریح کــرد: عنوان 
جاویــد الاثر و یــا شــهید جاویدالاثر یک 
اصطلاح عرفی بوده و برای تکریم و تجلیل 
شماری از فرماندهان و رزمندگان اسلام در 
دفاع مقدس و جبهه مقاومت اسلامی به کار 
می رود که از سرنوشت قطعی آنها )شهادت 
یا زنده بودن ( اطلاعات موثقی در دســت 

نیست.
اما همین باعث شــد کــه خانواده و برادر 
حاج احمد متوســلیان هم واکنش نشان 
داد. دیروز امیر متوسلیان برادر حاج احمد 
متوسلیان در گفت وگو با ایلنا، در خصوص 
اظهارات مطرح شده طی روزهای اخیر در 
مورد سرنوشــت برادر خــود عنوان کرد: 
»چند روز پیش همشــیره تماس گرفتند 
که از دفتر سردار سلامی تماس گرفته اند 
برای دیدار نوروزی با مــادر و گفتند که 
هماهنگ می کنیم. بعد هم ساعت ۱5 روز 

جمعه تماس گرفتند که ما در حال آمدن 
به منزل مادر هستیم. مادر به دلیل آنکه 
بر اثر کهولت سن شنوایی شان تقلیل پیدا 
کرده معمولا ایــن دیدارها را نمی پذیرند 
ما هم نمی پذیریم، اما به هر حال ســردار 
ســلامی به عنوان فرمانده ســپاه تشریف 
آوردند در منزل هم همشیره و مادر بودند. 
در این دیدار هم جویای احوال مادر بودند 
و در حین صحبت هایشان هم گویا یک بار 
از واژه شهید با پسوند جاویدالاثر استفاده 
کردند و دیگر صحبــت دیگری نبود. اما 
فردا صبح آن روز دوســتان با من تماس 
گرفتنــد و من دیدم دائــم برای من پیام 
تســلیت و تبریک می فرســتند. یک عده 
شــهادت را تبریک و یک عده تســلیت 

می گفتند.«
متوسلیان یادآور شــد: »من تهران نبودم، 
پیگیر موضوع شــدم و دیدم که می گویند 
بعد از دیدار ســردار ســلامی گفته شــده 
مراسم تشییع پیکیر این شهیدان قرار است 
در سالروز اسارت این عزیزان یعنی ۱۴ تیر 
صورت بگیرد. این اتفاق سالیان پیش وقتی 

پدر مــا در قید حیات بودنــد رخ داد و از 
حاج آقا آزمایش دی ان ای گرفتند دلیلش 
هم این بود که ســمیر جعجع در دادگاهی 
قرار گرفته بود که یکــی از پرونده های آن 
مربوط به ۴ دیپلمات ایرانی بود همان موقع 
او اعلام کرده بود من این افراد را به محض 
دستگیری شهید کردم و در فلان نقطه آنها 
را خــاک کــردم. دی ان ای را که گرفتند 
با اجســاد آن مکان تطابق دادند و متوجه 
شــدند که هیچ کدام از ایــن ۴ دیپلمات 

نیستند و این فرضیه منتفی شد.«
وی ادامــه داد: »بعــد از ایــن اظهارات 
اخیر من بلافاصله شــروع کردم به تماس 
گرفتن. هم با دفتر ســردار ســلامی هم 
با دفتر ســردار حســن زاده فرمانده سپاه 
حضرت رســول تمــاس گرفتــم تا این 
موضوع را پیگیری کنم. سردار حسن زاده 
که من بسیار به ایشان ارادت دارم گفتند 
من بعید می دانم چنین چیزی باشــد. در 
عیــن حال فرمودند که امــروز صبح اول 
وقت با سردار سلامی جلسه دارند من هم 
صبح به ایشان پیام دادم که نتیجه جلسه 
را به بنــده بفرمایید گفتند که این قضیه 

تکذیب شده است.«
برادر حاج احمد متوسلیان گفت:»البته این 
تکذیبیه به نوعی از سوی سخنگوی سپاه 
هم به اطلاع عموم رســید. اما می خواهم 
بگویم که در این دیدار نوروزی چند نفری 
همراه سردار عزیز ما سردار سلامی بودند. 
این گــزارش از همین دیدار آمده اســت 
امروز دوســتی به من می گفت شــاید این 
نظر قلبی کســی بوده که آن را نقل کرده 
اســت. من گفتم کســی نباید نظر قلبی 
خود را رسانه ای کند. گفتنِ این حرف که 
تشــییع پیکر حاج احمد در سالروز اسارت 
ایشان صورت می گیرد یک پایه محکم باید 

داشته باشد.«

انتقاد امیرِ متوسلیان از اظهارات بی اساس درباره سرنوشت برادرش

تغییر موضع سپاه درباره وضعیت حاج احمد

تغییر کابینــه هم در  همدلی|  مطالبــه 
بین اصولگرایان و هــم در بین نمایندگان 
مجلس فروردین ماه ســال گذشــته علنی 
و جدی شــد. هرچند که پیــش از آن هم 
زمزمه هایــی انتقادگونه نمایندگان از دولت 
در میان بود اما تا نوروز ۱۴۰۱ خیلی جدی 
نشده بود در نهایت با پایان یافتن تعطیلات 
و بازگشــت نمایندگان به صحن علنی همه 
چیز خیلی تغییر کرد و حداقل نمایندگان 
مجلس با این که حامی اصلی ســیدابراهیم 
رئیســی بودند ولی لحــن حمایتی خود را 
کنار گذاشتند و شــروع به انتقادات صریح 
کردند. هرچقدر از سال ۱۴۰۱ گذشت فشار 
مجلس برای تغییر کابینه بیشــتر شد. اما 
آنچه در سال گذشــته اتفاق افتاد این بود 
که رئیسی توانست در سطح بالایی رایزنی 
کند و مانع فشــار نماینــدگان برای تغییر 
کابینه بخصوص وزرای اقتصادی شــود. به 
گفته برخی از نماینــدگان با وجود مطالبه 
تغییر وزرا ولی اتفــاق مهمی رخ نداد؛ چرا 
که توافقات پنهانی بین دولت مجلس شکل 
گرفت که در نهایت ابزار اســتیضاح وزرا را 
غیرفعال کــرد. در نهایت اگــر وزیری هم 
کنار رفت نه با اســتیضاح نمایندگان، بلکه 
با اســتعفای خودش. از جمله درباره وزیر 
کار که به شدت مورد انتقاد نمایندگان بود، 
همین اتفاق رخ داد و او به جای این که در 
صحن علنی مجلس استیضاح شود، استعفا 
داد و دوباره در پســت دیگری در دولت به 

کار گرفته شد. 
همین نشــانه ای بود که بســیاری بگویند 
رئیســی عزم جدی برای تغییر وزرا ندارد. 
مگر آن که فشارها و انتقادات به حدی برسد 
که ممکن باشــد ابزار استیضاح فعال شود 
که در این صورت در نهایت وزرا خودشــان 
کناره گیری کنند و رئیس جمهوری هم آن 
را تایید کند. چنانچه این اتفاق حتی درباره 
وزرای اقتصادی هم رخ نداد. ســال گذشته 
رکورد افزایــش نــرخ دلار در تاریخ ایران 
شکسته شــد و قیمت دلار برای اولین بار 
به بالای ۶۰ هزار تومان رسید. این درحالی 
بود که دولت وعده افزایش قدرت پول ملی 
را داده بود. بسیاری از نمایندگان در صحن 
علنــی مجلس بــه صراحت علیه رئیســی 
صحبــت کردند، اما همه این هــا به نتیجه 
خاصی نرســید و هنوز هم نرســیده است. 
حتی حالا که دولت اولین روز کاری ســال 
جدید را با تغییر کابینه شروع کرده است. 

روز گذشته وزیر آموزش و پرورش از دولت 
استعفا داد و رئیســی هم آن را تایید کرد. 
اســتعفای وزیرآموزش و پرورش در پی آن 
رخ داد که معلمان حقوق اسفندماه خود را 
در ســال جدید دریافت کردند و آن هم نه 
به صــورت کامل. موضوعی که واکنش های 
منفی زیادی در سطح جامعه در پی داشت. 

حالا که وزیر آمــوزش و پرورش کنار رفته 
بســیاری می گویند دولت تنها در حالی تن 
به تغییر کابینه می دهد کــه وزرا کاری را 
در بدتریــن حالــت ممکن انجــام دهند و 
اثرات بدی ایــن اقدامات در جامعه بگذارد 
و فشارهای زیادی شکل بگیرد تا در نهایت 

رئیسی راضی به تغییر کابینه شود. 
به هرحــال حالا نماینــدگان هرچند از این 
اقدام رئیسی تمجید کرده اند اما تاکید دارند 
که همچنان مطالبه اصلی آنان تغییر وزرای 

اقتصادی کابینه است. 
ولی اسماعیلی عضو هیات رئیسه کمیسیون 
اجتماعــی و نماینده مردم گرمی در توییتر 
نوشته: »اســتعفای وزیر آموزش و پرورش 
و موافقت ریاســت جمهوری را به فال نیک 
می گیریم و در ســال جدید به مســئولان 
ناکارآمد مخصوصــا »تیم اقتصادی دولت« 
هشــدار می دهیم، عملکرد و برنامه عملی 
خود را برای مردم تشــریح کنند یا استعفا 
دهنــد... در غیر این صورت مجلس انقلابی 

عذرشان را خواهد خواست.«
امنیت  فداحســین مالکی عضو کمیسیون 
ملی مجلس نیز در ســخنانی بر ضعف تیم 
اقتصــادی دولت تاکید کــرده و گفته: »به 
نظر می رســد هَم و غم همــه دولتمردان 
باید بر معیشــت مردم باشد.« این نماینده 
مجلس شورای اسلامی بیان کرد: »برخی از 
دولتمردان نشان دادند مرد این که مشکلات 
معیشــتی مردم، گرانی و تورم و بخشی از 
مسائل اقتصادی را در حوزه کاری خودشان 
در وزارت خانه هایشــان بتواننــد حل کنند 
نیستند و قطعاً آقای رئیسی توجه خواهند 
داشت برخی تغییرات باید به وجود بیاید تا 

مردم احساس کنند کسی به مطالبات شان 
پاسخگو است و دولت و آقای رئیس جمهور 

به امور توجه دارند.«
وی تاکید کرد: »ما نتوانستیم از نخبگان و 
اقتصاددانان کشورمان استفاده کنیم، امروز 
می بینیم بســیاری از این افراد در گوشه و 
کنار نگرانند، دغدغــه و انتظار دارند که از 
آنها و از فکرشان برای افزایش قدرت پولی 

کشور استفاده شود.«
فرهاد طهماسبی، عضو کمیسیون صنایع و 
معادن مجلس در خصوص اوضاع نابه سامان 
اقتصادی حاکم بر کشــور گفت: »در مورد 
بگوییم تنها  اقتصاد ایران، نمی توانیم صرفاً 
مقصر دولت ها هستند، ولی باید بپذیریم که 
نقش دولت ها در این رابطه، بســیار پررنگ 

است.«
به گــزارش اقتصــاد ۲۴، طهماســبی در 
ادامه اظهار کرد: »در دولت ســیزدهم، تیم 
اقتصادی از همان ابتدا ضعیف چیده شد و 
متاســفانه مجموعه ناکارآمدی در راس کار 
قــرار گرفتند و از طرفی، رئیس جمهور هم 
به جای ترمیم و اصــلاح این تیم، حمایت 
بیش از اندازه از آن ها دارد و پشت شان قرار 
گرفت و با این کار، آقای رئیســی از ضعف 
حمایت می کند. اگر آقــای رئیس جمهور 
برای ترمیم و اصلاح کابینه اش به ویژه تیم 
اقتصادی، به موضوعــات، واقع بینانه تر نگاه 
کرده بود، شاید شــرایط بهتر بود، هرچند 
که تلاش هایی صورت گرفته است و شخص 
رئیس جمهور حتماً دغدغه مند و دلســوز 
است، اما صرفاً دلســوزی کفایت نمی کند. 
یعنــی باید دانســت که ســلامت کاری و 
پاک دســتی صرفاً چاره کار نیســت. با این 

شرایط، اگر آقای رئیســی ترمیم کابینه را 
قبول کند و اصلاحاتی را انجام دهد، بیشتر 
می توان به شــرایط بهتــر اقتصاد مملکت 

امیدوار بود.«
او اظهــار کرد: »مجلس تا الان اقداماتی هم 
کرده است، ولی گروهی تلاش کرده اند که 
ایــن اقدامات به نتیجه نرســد. با این حال 
اگر این رویه اقتصادی ادامه داشــته باشد، 
مجلس جانب مردم را خواهد گرفت و قطعاً 
به موضوعــات ورود خواهد کرد. مجلس تا 
الان همکاری هایی با دولت داشــته است، 
ولی بعُــد نظارتی نمایندگان باید بیشــتر 
شــود و ان شــاا... دولت هم باید همکاری 
کند تا رضایت در چهره مردم دیده شــود. 
زمینه های همکاری بیــن دولت و مجلس 
زیاد بوده اســت و انصافاً نباید این موضوع 

را انکار کنیم. 
مجلــس و دولت هر دو تــلاش کرده اند و 
بعضی مشــکلات نتیجه یک سری معادلات 
بین المللی بوده اســت، اما بعضاً این روند، 
دچار افت و خیز اســت، ولی بــا تمام این 
اوصــاف احســاس می کنــم مســیر رو به 
بهبودی است و امید داریم در سال جاری، 
خروجی هــای مثبــت کار را ببینیم. آقای 
رئیســی پیش از اینکه رئیس جمهور شود 
و حتی زمانی که روی کار آمدند، شعارهای 
اقتصــادی زیبایی دادند و اعلام داشــتند 
اقتصاد را شرطی نخواهند کرد و این حوزه 
به سرنوشــت برجام گــره نخواهد خورد، 
اما گذشت زمان نشــان می دهد اقتصاد ما 
شرطی اســت و همچنان هم، این اتفاقات، 
تاثیر به ســزایی در مسیر اقتصادی کشور و 

معیشتی مردم دارد.«

ترمیم کابینه در غیاب نظارت مجلس بر دولت 

استعفا به جای استیضاح


